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 Bakalářská práce kolegyně Mizerové je cenným příspěvkem do orálněhistorického výzkumu 
socialis ckého školství, což je aktuální vědecké téma, jemuž se věnuje z českých vědeckých pracovišť 
pouze FF MU v Brně (orální historikové Dana Knotová, Michal Šimáně, Jiří Zounek), zčás  i FF UPOL 
(Pavel Urbánek, Jiří Pulec); až na několik málo kvalifikačních vysokoškolských prací (PedF UK v Praze, 
pod vedením doc. Jany Uhlířové) studen  toto téma orálněhistorickým výzkumem opomíjejí.  

Role pamětníka vnáší do normalizačního školství více barev, než jsou černá a bílá; na druhou 
stranu může subjek vní pohled narátora historickou realitu výrazně ohnout. S oběma polohami se sl. 
Mizerová poradila velmi dobře.  

Popisuje metodologii práce sice stručně, zato výs žně, počíná si tak i při popisu realizace svého 
výzkumu. V dalších kapitolách se zabývá „životním příběhem“ dr. Ilony Baarové, češ nářky a své 
„dárkyně“ vzpomínek, vč. vzpomínek na plzeňskou pedagogickou fakultu (a její učitele) i na dobou 
normalizace.  

V 3. kapitole charakterizuje jednotlivé školy, ve kterých pamětnice jako učitelka pracovala (a 
v jedné z nich stále ještě pracuje). Za pozornost stojí zkušenost se soudruhem ředitelem, jenž byl 
přesvědčen o funkčnos  celibátu učitelek (neuplatňovaného zákony v roce 1919, formálně zrušeného 
až roku 2023!), což ale bylo v rozporu se socialis ckou morálkou a emancipací žen ve východním bloku. 
Bakalantka se dále věnuje analýze učebnic literární výchovy a porovnává je se vzpomínkami pamětnice.  

Cenné jsou i přílohy, včetně přepisu rozhovorů s respondentkou, a grafů, z nichž lze vyčíst 
odborné a ideologické rozložení vysokoškolských předmětů, jež měla narátorka zapsané v indexu. 

Bakalantka pracovala se soukromým archivem pamětnice, školními kronikami a almanachy i 
odbornou literaturou velmi solidně.  

Věřím, že kolegyně Mizerová bude pokračovat ve výzkumu i nadále, bylo by to žádoucí, když se 
už se osvědčila jako badatelka a společnice v jedné osobě. Navrhuji buď vyslechnout další pamětníky 
z jedné ze škol, kde dr. Baarová vyučovala, resp. vyučuje, nebo se zaměřit na dílčí téma, např. výuku 
určitého autora, určitého směru, jedné světové literatury (americké, sovětské), a vyslechnout k tomu 
další narátory.  

 Práci hodno m s rados  jako „výbornou“.  

 

Klatovy, 12. dubna 2024          …………………………………………………….. 
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